
 
Menighedsrådet 

 

   

 

 

 

 

 

Referat af MHR33 
Torsdag den 7. november 2024 kl. 18.30 – 21.00 i Høje Kolstrup Kirke. 

 
 
Afbud fra:  Birgitte Iversen, Annette Lorenzen, Jakob Hansen, Maria Ibsen, Dieter Klein, Lisa 
Trøster og Thomas Nedergaard. 
 
Bilagsoversigt: 1) Nøgletal for sognets økonomiske udvikling 2022 - 2026 
 2) Kvartalsrapport 3. kvartal 
 3) Vedtægt for Forretningsudvalget  
 4) Vedtægt for Kirkeudvalgene 
 5) Vedtægt for formandskab 
 6) Vedtægt for kontaktperson  
 7) Vedtægt for Kasserer 
 8) Skitseprojekt for renovering af pladsen og tilkørselsforholdene omkring 

Nicolai Kirke. 
 8.1) Følgebrev 
 8.2) Revideret budget 
 9) Partnerskabsaftale for Familienetværk imellem Blå Kors og Aabenraa Sogn 

 
 

 18.30 – 18.35  

0 Godkendelse af dagsorden  Dagsordenen godkendtes. 

 18.35 – 18.45  

1 Orientering v. formand og 
administrationschef 
 
Herunder: 
Status for tårnprojekt med opdateret 
tidsplan. 
Status på projekt vedr. pladsen foran 
Nicolai kirke. 
Status på ny præstebolig. 
 

Formanden takkede for de sidste 4 års 
samarbejde i rådet, der er nået meget i denne 
periode. 
 
Administrationschefen orienterede om: 

1) Der arbejdes stadig på at finde den 
bedste løsning ift. tilbageløft af 
kirketårn og -spir. Endelig tidsplan er 
endnu ikke udarbejdet. 

 

 

Aabenraa den 7. november 2024. 



 

Side 2 

 

2) Forslag til renovering af pladsen foran 
kirken er fremkommet og medtaget 
under punkt 8. 

3) Ny præstebolig er færdig og der er 
afleveringssyn d. 20. kl. 13.00. 

 18.45– 19.15  

2 Sognets økonomiske udvikling siden 
2011. 
 
Sognets driftsøkonomi er over en årrække 
blevet i tiltagende grad strammere og med 
udsigten til en stram budgetramme i såvel 
2025 som 2026 har Forretningsudvalget 
ønsket, at få belyst sognets økonomiske 
udvikling over de seneste år. 
 
Forretningsudvalget har bedt om 
udarbejdelse af en række centrale 
nøgletal, som belyser sognets 
driftsøkonomiske udvikling.  
Det er valgt at se på udviklingen af sognets 
og provstiets medlemstal fra 2011 til 3. 
kvartal 2024 Videre er det valgt at se 
udviklingen i sognets driftsbudget samt 
udviklingen i provstiets skatteindtægter 
fra 2011 og frem. 
 
Værd at notere sig er ift. medlemstal, at 
Aabenraa sogn i perioden 2011 til 2024 er 
steget fra at udgøre 27,41% af 
medlemmerne i provstiet til at udgøre 
29,44%.  
 
I samme periode er de bevilgede 
driftsbudgetter faldet fra at udgøre 18% af 
provstiets samlede skatteindtægter i 2011 
til at udgøre 14% i 2026. 
 
Bilag 1, som belyser udviklingen i sognets 
nøgletal, præsenteres og diskuteres, og 
det drøftes, hvordan menighedsrådet kan 
videreføre arbejdet med sognets 
driftsøkonomi ind i kommende 
valgperiode. 
 

Formanden indledte punktet og bilag 1 
”Nøgletal for sognets økonomiske udvikling 
2011 – 2026” blev præsenteret og drøftet. 

 19.15 – 19.25  



 

Side 3 

 

3 Forslag om ændrede kapeltider. 
 
Punktet blev behandlet på sidste 
menighedsrådsmøde, hvor det blev 
besluttet at undersøge behovet nærmere. 
 
De bedemænd, der arbejdes sammen med 
i sognet, er blevet spurgt og 
tilbagemeldingen er ikke entydig. 
Det er vigtigt for bedemændene, at 
tiderne ændres, så der er to timer imellem 
højtidelighederne, men placeringen af 
tiderne på dagen er der ikke entydig 
tilbagemelding på. 
 
Det indstilles, at det oprindelige forslag 
om ændrede tider i kapellet drøftes og at 
der tages beslutning om ændring af 
kapeltiderne, så der er to timer imellem 
højtidelighederne. 
 
Det oprindelige forslag var følgende: 
Mandag kl. 12.00 
Tirsdag – lørdag 10.00 og 12.00. 
 

Formanden indledte punktet. 
 
Det blev besluttet at nye kapeltider er: 
mandag. Kl. 13. 
tirsdag – lørdag kl. 11.00 og 13.00. 
 
Nye tider træder i kraft 1. december. 
 
 

 19.25 – 19.35  

4 3. kvartalsrapport. 

 

Kvartalsrapport for 3. kvartal præsenteres 

drøftes og indstilles til godkendelse. 

 

3. Kvartalsrapport for 2024 blev præsenteret 
og drøftet. 
 
Kvartalsrapporten blev godkendt. 
 
 

 

 19.35 – 19.45  

5 Orientering om godkendelsesproces ifm. 

Vedtægt for samarbejde om pasning og 

vedligeholdelse af kirkegårdene i Holbøl 

og Burkal. 

 

Sognet har efter godkendelse på mødet 7. 

august indsendt Vedtægt for samarbejde 

om pasning af kirkegårdene i Holbøl og 

Burkal til godkendelse i provstiudvalget. 

Sognet fik efter to forsøg afslag på afslag 

herpå. Provstiudvalget ønskede ændring i 

Formanden indledte punktet og der blev givet 
en orientering.  



 

Side 4 

 

vedtægtens opsigelsesvarsler og videre 

ønskede provstiudvalget ændringer i en af 

de centrale paragraffer i de 

standardiserede vedtægtsaftaler. 

Forretningsudvalget behandlede 

provstiudvalgets afslag og fandt det 

nødvendigt at afklare det juridiske 

grundlag for enkelte sognes mulighed for 

at indgå vedtægtssamarbejder. 

Denne afklaring viste, at sogne har 

hjemmel til at indgå i 

vedtægtssamarbejder efter en række 

standardiserede modeller for samarbejde.  

Den vedtægt, som er godkendt af rådet d. 

7. august 2024, er i overensstemmelse 

med de muligheder lovgivningen giver og 

er dermed gyldig og gældende. 

 

Provstiet er orienteret om sagen. 

 

 19.45 – 20.00  

6 Orientering om Familienetværk Aabenraa 
og om den forestående forlængelse af 
Partnerskabsaftale med Blå Kors. 
 
Lars Rasmussen orienterer. 
 

Lars Rasmussen præsenterede punktet og 
fortalte om Familienetværkets arbejde. 
Der deltager ca. 80 hver anden uge i 
netværksarrangementet. 
 
Den nye aftale er uden udløb. Det er vigtigt, at 
der anføres, at der evalueres hvert år i 
oktober måned, med mulighed for at opsige 
aftalen. 
Det blev besluttet at indgå aftalen med denne 
tilføjelse. 
 

 20.00 – 20.55  

7 Revision af forretningsorden og 

vedtægter forud for ny valgperiode. 

 

Forud for næste valgperiode gennemgås 

og justeres sognets forretningsorden og 

vedtægter, så disse kan fungere som 

grundlag for det nyvalgtes råds 

konstituering på mødet d. 27. november. 

Det nykonstituerede råd vil senere 

Formanden indledte punktet og de to 
alternative forslag til vedtægt for 
forretningsudvalg og vedtægt for 
kontaktperson blev drøftet.  
Videre blev alle vedtægter drøftet. 
 
Det blev besluttet at følge forretningsudvalgets 
indstilling og lade mere grundlæggende 
ændringer ligge til behandling og beslutning i 
den kommende valgperiode. 



 

Side 5 

 

gennemgå og evt. revidere 

forretningsorden og vedtægter for råd og 

udvalg for valgperioden. 

 

På mødet d. 2. oktober blev følgende 

godkendt: 

1) Forretningsorden for 

menighedsrådet,  

2) Vedtægt for kirkegårdsudvalget, 

3) Vedtægt for kommunikationsudvalget 

 

Følgende vedtægter behandles og 

indstilles af forretningsudvalget til 

godkendelse: 

1) Vedtægt for forretningsudvalget 

2) Vedtægt for kirkeudvalgene 

3) Vedtægt for formandskab 

4) Vedtægt for kontaktperson 

5) Vedtægt for kasserer 

 

 
Følgende vedtægter blev godkendt med 
nedenstående ændringer: 
 
Vedtægt for Forretningsudvalget  
Vedtægt for Kirkeudvalgene 
Vedtægt for formandskab 
Vedtægt for kontaktperson  
Vedtægt for Kasserer 
 
Det er ikke nødvendigvis formanden fra 
kommunikationsudvalget og 
kirkegårdsudvalget men et medlem fra hver af 
de to udvalg, som udpeges til 
forretningsudvalget.  
Denne ændring blev der afhold afstemning om: 
Følgende stemte for ændringen, Elisabeth, 
Lene, Lotte, Anke, Bernd og Thomas Nygaard. 
Følgende stemte for fastholdelse af, at det er 
formanden som deltager i FU: 
Peter, Karen, Kirsten og Tine, 
Følgende stemte blank: Lars, Inga, Eva, Lone,  
 
Forretningsorden for menighedsrådet, 
Vedtægterne for kirkegårdsudvalget og 
kommunikationsudvalget, som blev godkendt 
på sidste rådsmøde, konsekvensrette ift. 
ovenstående, og lægges frem til godkendelse 
på et ekstraordinært møde, inden 
valgperiodens udløb. 
 
Rådet anbefaler videre, at der i fremtiden 
arbejdes med ad hoc-udvalg såvel ift. større 
byggesager som ift. mulige kommende 
strategiproces. 
 
Hvis et kirkeudvalg ikke på anden måde er 
repræsenteret i forretningsudvalget, kan 
forretningsudvalget suppleres med et medlem 
herfra, hvis der er et ønske om det. 

 20.55 – 21.00  

8 Renovering af pladsen og 
tilkørselsforholdene omkring Nicolai 
Kirke. 
Se bilag 8, 8.1 og 8.2 
 

Formanden indledte punktet og 
projektbeskrivelse samt følgebrev og budget 
blev gennemgået. 
 



 

Side 6 

 

Jørgen Overgaards tegnestue har 
udarbejdet en revideret projektering af 
pladsen foran Sct. Nicolai Kirke, hvor der 
har været særligt fokus på økonomien og 
materialevalg, som menighedsrådet bad 
om under første behandling af projektet 
på mødet d. 22. august. 
 
Det indstilles at projektet drøftes og der 
tages stilling til projektets videre forløb.  
 

Det blev besluttet at bede arkitekten 
færdiggøre projektet til et endeligt 
myndighedsprojekt. 

   

9 Eventuelt Inga Hedegaard takker for et godt samarbejde i 
rådsperioden. 
 
Tine Andsager takkede ligeledes for et godt 
samarbejde i rådsperioden. 
 
Lene minder om, at der er medarbejdermøde 
d. 26. november og opfordrer medlemmerne 
til at deltage. 

   

   

   

   

   

   

   

 


